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Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst og Landbrug

  
 Medlem af Inatsisartut Niels Thomsen, Demokraterne/ Her
 

Svar på § 37 spørgsmål 2011_199 om fangstsæsonen rensdyr for fritidsfangere

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1 har du fremsat spørgsmål til Naa-
lakkersuisut vedrørende forkortelsen af fangstperioden for rensdyr gældende for fritids-
fangere,  jagttrykkets  størrelse  og  en  eventuel  revurdering  af  jagtsæsonens længde. 
Sagen er henvist til besvarelse i mit landsstyreområde.

1. Hvad er begrundelsen for, at rensdyrjagten for fritidsfangere er forkortet med en  
måned i forhold til de seneste par år, når der tilsyneladende er dyr nok?

Det skal indledningsvis bemærkes, at Naalakkersuisut er helt enig i, at fangst er en vig-
tig del  af  den grønlandske kultur og er ligeledes klar over,  at  mange ser frem til  at 
fangstsæsonen på moskusokse og rensdyr starter. Der er derfor heller ikke ændret i 
starttidspunktet for fangsten, der også i år har været 1. august.
Inden fastsættelse af fangstsæson har jagtkvoter og periode været i høring hos de rele-
vante høringsparter. Et af høringssvarene er fra KNAPK, som ønskede forkortelse af 
jagtperioden i visse områder for fritidsfangst, som jeg har prioriteret.
Der har i år været en begrænsning i tilskuddene til indhandling af sælskind, lige som 
kvoterne er eller er ved at være opbrugt for økonomisk vigtige fiskearter. Naalakkersu-
isut har derfor valgt fortsat at fremme erhvervsfangernes muligheder for andre indtægter 
ved at stoppe for fritidsfangsten på rensdyr 1 måned tidligere, som udmeldt i juli måned 
inden jagtsæsonen startede.

2. Er Naalakkersuisut enig i, at jagttrykket bør være på samme niveau som de for-
rige år, hvis den biologiske anbefaling er på linje med dette?

Naalakkersuisut støtter sig altid til den biologiske rådgivning, således at fangsterne fore-
går på et bæredygtigt niveau. Naalakkersuisut lytter også til brugernes viden udover at  
tage hensyn til den biologiske rådgivning. Vi er desuden meget opmærksomme på de 
konsekvenser, en eventuel overgræsning af områderne kan have på de enkelte bestan-
de. Blandt andet af den grund behandles de enkelte rensdyr- og moskusoksebestande 
separat, når der skal fastsættes fangstperioder og – kvoter. 

3. Vil Naalakkersuisut revurdere beslutningen om jagtsæsonens periode under for-
udsætning af, at den biologiske anbefaling har anbefalet samme jagttryk som  
de forrige år?

Den biologiske rådgivning for kvoteåret 2011-2012 har ikke ændret sig i forhold til kvote-
året 2010-2011. Der anbefales stadig et højt jagttryk på rensdyr i regionerne 2 og 3. Fri-
tidsfangst i november bidrager dog ikke til en regulering af bestandsstørrelsen. Således 
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viser fangstrapporteringen via Piniarneq, at fritidsfangsten i november kun udgør mellem 
0,9 og 2,8 % af den samlede efterårsfangst i perioden 2005-2009.
Ændringen i  fangstperioden for fritidsfangere for rensdyr  2011-2012 er  således som 
nævnt under svaret til spørgsmål 1 ikke et udtryk for at ville ændre jagttrykket, men der-
imod at tilgodese erhvervsfangerne.
 
Til slut blot en kommentar vedrørende den store bestand af moskusokser ved Kanger-
lussuaq nævnt i din begrundelse for spørgsmålene.
Naalakkersuisut er opmærksomme på, at moskusbestanden ved Kangerlussuaq er ble-
vet for stor. Derfor tages der også initiativer til at effektivisere og forhåbentlig øge fang-
sten.  Således åbner den snarligt  kommende, nye moskusoksebekendtgørelse op for 
drivjagt for erhvervsfangere. 
Det burde af ovenstående fremgå, at Naalakkersuisut ikke stiller hindringer i vejen ift. de 
biologisk anbefalede bestandsreguleringer, og i sidste ende er det fangerne - erhverv 
såvel som fritid – der skal udføre den praktiske del af opgaven. Jeg skal afslutningsvis 
opfordre til, at der øges på fangsten i sommer- og efterårsjagten fra fritidsfangerside in-
denfor de givne jagtperioder. Jeg skal samtidig opfordre til, at erhvervsfangerne også 
øger indsatsen for at  fange de tildelte kvoter og fangsten især i  de åbne områder i 
sommer- og efterårsperioden samt under vinterjagten.

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga
Med venlig hilsen

Ane Hansen
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